

## ANNUAL REPORT 2005-2006

A review of our goals for this year is an indication of the good health of our **le goût de lire / born to read** project.

### Goals for 2005-2006

- **Continue the A Ma Baie project**

The Clinic Committee attended the CLSC's monthly well-baby clinic on the second Thursday of each month. A total of 72 book bags were distributed and 195 books for siblings were handed out. The Committee continued to engage parents and children, answering questions about books and reading and modelling reading with the older siblings.

The **le goût de lire / born to read** volunteers continue to assist the families and staff at Cloverdale Multi-Ressources, providing a board book to be distributed to families by the Visiting Mothers, arranging for the families, children and staff of the three pre-Kindergarten classes to be bussed to Pierrefonds Library for an event to encourage membership in the library. At the end of May **le goût de lire / born to read** set up a display and presented its program at the Cloverdale Quebec Family Week Celebration event.

- **Fine-tune outreach activities**

The Lachine CLSC has initiated a 'Drop-In-Centre' for mothers of young babies in the low cost housing area "Duff Court". The aim is to give mothers respite through a daily morning baby-sitting service with Friday mornings devoted to workshops for moms and tots. We have been asked to participate. Since January, 10 bags of books have been distributed and two workshops were given.

The Clinic Committee met with staff of the Pierrefonds Community Project and talked about **le goût de lire / born to read**. The staff felt that our involvement would complement their work. It was decided that books and book bags would be distributed through the Visiting Mothers Program and also at the Monthly Community Luncheon.

- **Lobby for government support**

A Steering Committee member worked with the University Women's Club of Ste-Anne-de-Bellevue to draft a resolution: "Literacy in Citizens" in support of **le goût de lire / born to read**. This was adopted in the autumn of 2005 by the Provincial Council of University Women's Clubs of Quebec. Various members of the Council and our Steering Committee have forwarded the resolution to their local MNAs with the hope of raising awareness and support among members of the National Assembly.

- **Recruit volunteers for project(s) as needed**

Interested individuals were invited to a meeting in late summer to hear more about the project and others have come forward through the year.

-

### **Training for volunteers**

This has functioned on an ad hoc basis through the year, which is less than satisfactory. Reflection and discussion have led to some workshop plans being put in place.

### **Fundraising**

We are grateful for the exceptional support that the community has shown us by their generous gifts of materials and monies:

- Pointe Claire Old Timers Hockey Association monetary donation
- St. John Fisher Elementary School generous donations of used books, in very good condition, for siblings
- St. John Fisher Elementary School proceeds from their walk-a-thon
- Letter campaign to individual donors (annual charitable donation drive)
- Stewarts' Restaurant in Ste-Anne-de-Bellevue charity dinner

All together \$9414 was raised; enough to allow us to continue with the full Pierrefonds A Ma Baie program and to provide the means to adequately fund the extension of this activity to the Pierrefonds Community Project in western Pierrefonds until the end of the coming year.

### **Other Activities**

Effort was devoted to learning more about various family literacy projects. A member of the steering committee represents **le goût de lire / born to read** at the local monthly 'Round Table Discussions'.

An informative half-day workshop for members of the Steering Committee in March helped us to refine our goals and our monetary needs and to define what volunteer human resources were needed to carry them out.

This all-volunteer project thrives because of the enthusiasm of the participants. Their dedication and commitment make this a labour of love.

### **Goals for 2006-2007**

- Enrich the A Ma Baie clinic project
- Work with Cloverdale Multi-Ressources staff to meet the needs of the community
- Establish an extension into the Pierrefonds Community Project
- Foster development with the Lachine CLSC
- Continue to lobby for community and government support
- Recruit and train new volunteers
- Establish a **le goût de lire / born to read** website

## RAPPORT ANNUEL 2005-2006

L'examen de nos objectifs de cette année révèle que le projet **le goût de lire / born to read** est en bonne santé.

### Objectifs 2005-2006

- **Continuation du projet A Ma Baie**

L'équipe clinique était présente le deuxième jeudi de chaque mois à la clinique Bébé-santé du CLSC. 72 sacs de livres ont été distribués et 195 livres ont été offerts aux frères et sœurs plus âgés. Le comité a continué à rencontrer parents et enfants pour répondre à leurs questions au sujet des livres et de la lecture et à faire des démonstrations de lecture aux frères et sœurs plus âgés.

Les bénévoles de **le goût de lire / born to read** continuent à fournir leur assistance aux familles et au personnel de Multi Ressources Cloverdale. Ils offrent un livret à distribuer aux familles lors des visites aux mamans et ont organisé le transport en autobus des familles, des enfants et du personnel de trois classes de pré maternelle à la bibliothèque de Pierrefonds afin d'encourager les abonnements à la bibliothèque. À la fin de mai, **le goût de lire / born to read** a présenté son programme et une exposition lors de la célébration de la Semaine de la famille québécoise à Cloverdale.

- **Ajustements au travail de proximité**

Le CLSC de Lachine a ouvert une halte-garderie pour les mamans de jeunes bébés dans le quartier de logements à loyer modiques de Duff Court. L'idée est de donner un répit aux mamans. La garderie fonctionne tous les matins, le vendredi matin étant consacré à des ateliers pour les mamans et les petits. Notre participation a été sollicitée. Depuis le mois de janvier, nous avons distribué 10 sacs de livres et donné deux ateliers.

L'équipe clinique a rencontré le personnel du Projet communautaire Pierrefonds pour parler de **le goût de lire / born to read**. Le personnel est d'avis que notre action serait un complément utile à leur travail. Il a été décidé que la distribution de livres et de sacs de livres se ferait dans le cadre du programme de visites aux mamans et du lunch communautaire mensuel.

- **Pression pour un soutien gouvernemental**

Un membre du Comité directeur, en collaboration avec le Club des femmes universitaires de Sainte Anne de Bellevue, a préparé une résolution intitulée « Alphabétisation des citoyens » pour promouvoir **le goût de lire / born to read**. Cette résolution a été adoptée à l'automne 2005 par le Conseil provincial des clubs de femmes universitaires du Québec. Notre Comité directeur et certains membres de ce conseil ont transmis la résolution aux élus locaux dans l'espoir d'éveiller leur intérêt et d'obtenir leur soutien auprès de leurs collègues de l'Assemblée nationale.

-

### **Recrutement de bénévoles selon les besoins**

Les personnes intéressées ont été invitées à une rencontre vers la fin de l'été pour se familiariser avec le projet. D'autres se sont portées volontaires tout au cours de l'année.

- **Formation des bénévoles**

Elle s'est faite sur le tas au cours de l'année, avec des résultats mitigés. Après réflexion et discussions, quelques projets d'ateliers ont été mis en place.

### **Levée de fonds**

Nous sommes très reconnaissants du soutien exceptionnel de la communauté et de ses dons généreux en matériel et en argent :

- Don en argent de l'Association des vétérans du hockey de Pointe-Claire
- Dons généreux de livres usagés, en très bon état, de l'école primaire St John Fisher, pour les grands frères et sœurs
- L'argent collecté lors du walk-a-thon de l'école primaire St. John Fisher
- Campagne épistolaire aux particuliers (campagne annuelle de bienfaisance)
- Souper bénéfique au restaurant Stewart à Ste Anne de Bellevue

Nous avons amassé 9 414,00 \$ au total. Cela nous permet de poursuivre le programme Pierrefonds A Ma Baie au complet et d'étendre adéquatement l'opération au Projet communautaire Pierrefonds jusqu'à la fin de l'année prochaine.

### **Autres activités**

Nous essayons de nous informer au sujet d'autres projets d'alphabétisation familiale. Un des membres de notre comité directeur représente **le goût de lire / born to read** à la table ronde locale mensuelle.

Un atelier d'une demi-journée pour les membres du Comité directeur au mois de mars nous a permis de préciser nos objectifs et nos besoins financiers. Nous avons également pu définir nos besoins en bénévoles - et en ressources humaines en général - pour mener à bien ces projets.

Le projet « tous bénévoles » est un succès grâce à l'enthousiasme des participants. Leur dévouement et leur engagement font de ce projet une œuvre de passion.

### **Objectifs 2006-2007**

- Enrichissement du projet clinique A Ma Baie
- Travail avec le personnel de Multi Ressources Cloverdale pour répondre aux besoins de la communauté.
- Continuation de notre travail au Projet communautaire Pierrefonds
- Poursuite du développement de notre œuvre au CLSC de Lachine
- Pression accrue pour obtenir le soutien de la communauté et du gouvernement
- Recrutement et formation de nouveaux bénévoles
- Établissement d'un site Web **le goût de lire / born to read**